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SVĚT: Zdá se, že se rýsuje konsenzus. Civilizace, jak jsme ji znali ještě před několika lety,
se zřejmě rozpadá. Život nabývá stále více rysů slavného popisu Thomase Hobbese:
osamělý, chudý, odporný, brutální a krátký.

Pravděpodobně s tím souhlasíte a rádi byste s tím něco udělali. Ale co?

Prožili jsme mnoho desetiletí, kdy se zlepšovaly mnohé oblasti života. Poslední čtyři roky bylo obtížné
přizpůsobit se dramatickému obratu, který se zdá být trvalý.

Byly doby, kdy byly změny všeobecně vítány jako dobrá věc: lepší technologie, lepší informace, lepší
nástroje, více příležitostí.

Od dob velkého resetu se očekávání a konotace týkající se slova změna převrátily. Ať už se jedná o
cokoli, lze předvídat, že změna bude směřovat k něčemu horšímu, degradovanějšímu,
znehodnocenějšímu a tak dále.

Je to široký popis, ale nezdá se vám, že je podivným způsobem použitelný? Ceny jsou nejviditelnějším
příkladem. Nic neklesá v ceně a nestoupá v kvalitě. Vždy je tomu naopak. Zboží a služby zdražují,
zatímco kvalita se při stejné ceně zhoršuje.

Být obklopen touto skutečností vrhá na každodenní události a volby jakousi stínohru a ovlivňuje náš
pohled na svět. Určuje, zda očekáváme svítání, nebo tmu, a tento pohled má tendenci být tak či onak
sebenaplňující.

V poslední době přemýšlím o drobných způsobech, jak můžeme pomoci zastavit úpadek.

Pojďme se do toho ponořit trochu hlouběji.

Ve městě je malá pekárna, kterou vede milá paní z Guatemaly. Denně peče ty nejdokonalejší
sušenky, pečivo, koláčky, chléb a ovocné dortíky. Je to maličký podnik, který nějakým zázrakem
přežil lockdowny a podle tradice stále udržuje velmi vysokou kvalitu a relativně nízké ceny, a to i v
dnešní době.

Už léta tam docházím a zase odcházím a prohodím pár obvyklých zdvořilostních frází, ale nic víc.

Najednou mi došlo, jakou světovou anomálií tento obchod je, něco na vysoké úrovni a kvalitního, co
je dostupné všem. Podle toho, jak se věci vyvíjejí, jsem si najednou představil možnost, že by obchod
jednou mohl zavřít. Nemám žádný důkaz, že by tomu tak mohlo být, ale prostě jsem si to představil.

V reakci na to jsem se rozhodl ozvat a prostě jí říct, jak je skvělé, že její obchod existuje, že její jídlo
je úžasné a jak moc si jí vážím, a totéž jsem řekl na různých recenzních stránkách, aby o ní lidé
věděli. Je to maličkost, ale možná, že pokud je doba těžká a stále těžší, můj vzkaz by mohl nabídnout
mírnou vzpruhu, která by jí dodala sebedůvěru a pomohla jít dál.

Nevím, jestli to něco změní, ale mohlo by. Nemohu napravit základní finance nebo poptávku
spotřebitelů, ale v malém snad mohu nabídnout morální podporu.

To můžeme všichni.
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Děkujete svým obchodníkům dostatečně? Vyzdvihujete u dobrého obsluhujícího, jak vás těší, že
mluví srozumitelně naším jazykem, tvrdě pracuje a odvádí skvělou práci? Oslovujeme své sousedy a
děkujeme jim za to, že jsou dobrými sousedy? Projevujeme soucit, když mají druzí v našem životě
těžké chvíle? Chválíme hotely, restaurace, divadla a další, když drží linii proti úpadku?

Měli bychom. Je to sice maličkost, ale je to věc, která v životě lidí něco změní. Jde o to, abychom
vahou svého osobního názoru a hlasu podpořili to dobré, co lidé dělají, a ne jen litovali a odsuzovali
vše, co se kolem nás děje špatně.

Naproti tomu jsem byl onehdy na významném uměleckém místě historického významu (nebudu
jmenovat). Právě tam představili novinku: obrovské toalety v hlavním patře jsou nyní určeny pro
všechny genderové identity a vyjádření, ať už to znamená cokoli. Muži a ženy stáli společně ve
frontě, vstupovali do stejné místnosti a vyměňovali si místa v různých kabinkách. Zdálo se, že jsou
jedinou možností.

To vám mohu slíbit: sto procent návštěvníků bylo velmi rozrušených, vyděšených, dezorientovaných,
se sevřenou čelistí a tiše rozzuřených. Nikdo s nikým jiným nemluvil a nikdo se pak nepostavil k
zrcadlům a neupravil si vzhled ani se jinak nezdržoval. Vcházelo se dovnitř i vycházelo ven s velkým
znepokojením.

Bylo zřejmé, co si všichni myslí: co se to tady k čertu děje, když je rozlišování mezi muži a ženami
jaksi politicky neúnosné?

Místo toho, abych se jen vztekal jako všichni ostatní, rozhodl jsem se napsat vzkaz – ano, stálo mě to
trochu úsilí – a vysvětlit, že to, co udělali, je v rozporu s přáním zákazníků. Rozhodli se udělat z
biologických skutečností nějaký velký politický bod, a v důsledku toho riskovali, že pohorší každého,
kdo má nějaké tradiční sklony, ať už náboženské nebo jiné. To neslouží žádnému účelu. Jedna věc je
nabídnout možnost volby pohlaví, něco jiného je nutit každého, aby se rozhodl pouze pro tuto
možnost.

Moje poznámka nebyla rozzlobená, ale pouze jsem jim to dal najevo. Má to nějaký význam? Nevím,
ale možná se můj vzkaz spojí se stovkami dalších a inspiruje ke změně směrem k většímu respektu k
zákazníkům. Je zřejmé, že tato významná instituce byla otrávena a zmanipulována malou skupinou,
aby zavedla něco naprosto šíleného. Proč by se měli podvolit? Protože na druhé straně nebylo dost
lidí, kteří by tomu zabránili.

Uvědomil jsem si, že pokud se nebudeme ozývat po malých krocích, úpadek bude jistě pokračovat
bez jakéhokoli odporu. Pokud má dojít k odporu, někdo to musí udělat.

Zároveň jsem si začal znovu vážit institucí, které vyznávají hodnoty odpovídající dobrému životu:
dobré služby, slušné chování a oblékání, důraz na kvalitu, skutečné úsilí o dokonalost atd. Když na
takové příklady narazíte, je třeba na ně upozornit a pochválit je.

Můžete se dokonce rozhodnout, že svou spotřebou podpoříte ty, o nichž si myslíte, že dělají vše pro
to, aby udrželi linii vůči úpadku. Může to být cokoli. Třeba i stavební dělník, který opravuje vaši
budovu, člověk, který pomáhá někomu jinému přejít ulici, člověk, který uvolní své místo ve vlaku
staršímu člověku, někdo, kdo pomáhá někomu jinému s taškou v letadle, nebo cokoli jiného.

Stejné je to samozřejmě i s vaším rozhodováním o přátelství a společenských příležitostech.
Podporujte ty dobré a vyhýbejte se těm špatným. Tak se udržíme a znovu se postavíme na nohy.

Kromě toho můžeme tyto věci dělat všichni my sami. Nemusíte zakládat žádnou organizaci nebo se
stát slavným aktivistou v televizi. Více dobra můžete vykonat drobnými rozhodnutími ve svém



vlastním životě.

Místo toho, abychom se poddali úpadku a očekávali, že dalším krokem bude temnota noci, můžeme
procházet životem s odhodláním, že zajistíme, aby k tomu nedošlo. Každý z nás může něco udělat, i
když je to velmi málo. Ale tyto činy mohou mít velký význam.

Jakmile si začnete všímat znamení těch, kteří se snaží svět zlepšovat, a ne jej bořit, najdete je všude.
Někdy stačí jen trochu vyjádřit podporu, aby to pokračovalo. Odměňujte dobré a vystupujte proti
špatným: každý to může udělat v malém měřítku.

Ano, k záchraně světa potřebujeme mnohem větší změny. Především potřebujeme nový respekt ke
svobodě a právům, a to vyžaduje dramatické politické změny. Na to se však nemůžeme spoléhat, a
navíc velké změny navazují na ty malé. Existují rysy života, které máme pod kontrolou, a právě zde
se každý může podílet na změně.
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